

المجموعات الجيوسياسية



تأسست المجموعات الجيوسياسية لأول مرة داخل الاتحاد البرلماني الدولي في بداية الخمسينيات. في البداية، كان الغرض منها ضمان التوزيع الجغرافي العادل للمناصب في [اللجنة التنفيذية للاتحاد البرلماني الدولي](#) والهيئات الأخرى. ومع ذلك، مع مرور الوقت، تطور دورهم ومسؤولياتهم.

واليوم، تؤدي مجموعتنا الجيوسياسية الست دوراً مهماً في عمل منظماتنا. يقومون بإعداد المواقف وتنسيقها بشأن المسائل الرئيسية المدرجة على جدول الأعمال في كل جمعية عامة، ومراجعة الشواغر في لجاننا ومجموعتنا، والتشاور بين أعضائها، واقتراح المرشحين. ويمكننا هذا من ضمان التمثيل العادل لجميع أنحاء العالم داخل هياكل الاتحاد البرلماني الدولي.

وتعقد المجموعات جلسات استماع مع المرشحين لرئاسة الاتحاد البرلماني الدولي ومنصب [الأمين العام](#)، ومع أي مسؤول آخر في الاتحاد عند الحاجة. كما أنها تسهل المشاورات بشأن مقترحات المناقشات والقرارات بشأن البنود الطارئة خلال جمعياتنا العامة وتشارك في تشكيل سياساتنا الرئيسة ومراجعتها.

وتقرر كل مجموعة أساليب العمل التي تناسب مشاركتها على أفضل وجه في أنشطتنا، وتبلغ [الأمانة العامة للاتحاد البرلماني الدولي](#) بتشكيلتها وأسماء مسؤوليها ونظامها الداخلي.

ويمكن للأعضاء الانتماء إلى أكثر من مجموعة جيوسياسية واحدة ولكن يجب إبلاغ الاتحاد البرلماني الدولي عن المجموعة التي يمثلونها عند تقديم الترشيحات لمناصب مختلفة.

وتمثل خمس من هذه المجموعات إفريقيا، والعالم العربي، وآسيا والمحيط الهادئ، وأوراسيا، وأمريكا اللاتينية/منطقة البحر الكاريبي. تتألف المجموعة السادسة- المعروفة باسم مجموعة "12+" في الغالب من دول أوروبية، إلى جانب دول غربية أخرى بما في ذلك كندا ونيوزيلندا وأستراليا.

Geopolitical groups



Geopolitical groups were first established within the IPU at the beginning of 1950s. Initially, their purpose was to ensure a fair geographical distribution of seats on [IPU's Executive Committee](#) and other bodies. However, over time, their role and responsibilities have evolved.

Today, our six geopolitical groups play an important role in the functioning of our Organization. They prepare and coordinate positions on key issues on the agenda at each Assembly, review vacancies on our committees and groups, consult among their members and propose candidates. This enables us to ensure fair representation of all parts of the world within IPU structures.

The groups hold hearings with candidates for the IPU Presidency and the post of [Secretary General](#), and with any other IPU official as the need arises. They also facilitate consultations on proposals for debates and resolutions on emergency items during our Assemblies and are involved in shaping and reviewing the implementation of our main policies.

Each group decides on the working methods that best suits its participation in our activities, and informs the [IPU Secretariat](#) of its composition, the names of its officers and its rules of procedure.

Members can belong to more than one geopolitical group but inform IPU which one they represent when submitting candidatures for various positions.

Five of the groups represent Africa, the Arab World, Asia-Pacific, Eurasia, and Latin America/the Caribbean. The sixth—known as the "Twelve-Plus" group—is made up mostly of European nations, alongside other Western states including Canada, New Zealand and Australia.